
 כמה מחשבות על יום הדין:

עי' רמב"ם תשובה ז ו: גדולה תשובה שמקרבת את האדם לשכינה שנאמר שובה ישראל עד ה'       .1
אלהיך ונאמר ולא שבתם עדי נאם ה' ונאמר אם תשוב ישראל נאם ה' אלי תשוב כלומר אם תחזור  

מקום משוקץ ומרוחק  בתשובה בי תדבק התשובה מקרבת את הרחוקים אמש היה זה שנאוי לפני ה
ותועבה והיום הוא אהוב ונחמד קרוב וידיד וכן אתה מוצא שבלשון שהקב"ה מרחיק החוטאים בה 
מקרב את השבים בין יחיד בין רבים שנאמר והיה במקום אשר יאמר להם לא עמי אתם יאמר להם בני 

ם יהיה כניהו בן יהויקים אל חי ונאמר ביכניהו ברשעתו כתוב את האיש הזה ערירי גבר לא יצלח בימיו א
מלך יהודה חותם על יד ימיני וגו' וכיון ששב בגלותו נאמר בזרובבל בנו ביום ההוא נאם ה' צבאות 
אקחך זרובבל בן שאלתיאל עבדי נאם ה' ושמתיך כחותם. והגרי"מ זילבר שליט"א אמר שתמורת  

וידיד. והקשה איך אפשר  "משוקץ" הוא אהוב, ותמורת מורחק הוא אהוב, ותמורת תועבה הוא קרוב 
  להיות ידיד של הקב"ה. 

הגאון רי"מ תירץ איך שתירץ אבל אני חושב, שצריכים לזכור שתכלית של כל יהודי ויהודי היא להיות  
חלק מגילוי כבוד שמים בעולם, ולהיות מהמרכבה עצמה, והוא הנאמר (תדב"א רבה כה): כל אחד ואחד  

עשה אבותי אברהם יצחק ויעקב. והרי האבות הקדושים הם עצם מישראל חייב לומר מתי יגיעו מעשי למ
המרכבה, וכל א' וא' צריך לדעת שזה מקומו וכך הוא ידיד ה'. ועי' שיח יצחק (סיום הש"ס): נקרא בנימין  
"ידיד ה' ישכון וכו', חופף עליו כל היום ובין כתיפיו שכן", שהוא המחבר ב' הכתפים ביחד, שהם שמים  

  ידים, ונקרא ידיד, ב"פ י"ד, ולכן עיקר השראת שכינתו בחלקו של בנימין. וארץ, שהם בב' 

כל ענין הסליחות הוא בקשה למתנת חינם, שלא בזכות. אבל הרי חוץ מהי"ג מידות       .2
הרחמים, חייבים לחשוב על מה לתקן, והרי זה לא מתנת חינם אלא עבודה שחורה של 

עמוקה. ויתכן שנכלל בזה אבינו מלכנו, שהרי  תיקון המעשים, והמידות וכו', וזה סתירה
מצד אבינו מבקשים שיתן לנו מתנת חינם, ומצד מלכנו מבקשים תמורת זה שאנחנו 
שומרים הפה שלנו בשעה כזו, או מקפידים על תפילה בכוונה שנזכה לשנה טובה. אבל  

נו ית', של יותר נראה שכל עבודת ה' חייב שיהיה לו ב' הדברים, גם האין סופיות של רצו
  מתנת חינם, וגם התגברות המידות שלנו, והזכיה בזכות. 

כל א' מתפלל ומתחנן להוריד ממנו צרות ועגמת נפש, אבל נראה לי, שיותר טוב      .3
להתפלל שיהיה לך את הכחות והשכל להסתדר ולהצליח עם הצרות שיש, שהרי אפשר 

בלב של ילד שירד מהדרך  להתפלל שה' ישלח רפואה שלימה לילד אוטיסט או ליתן 
שיחזור בתשובה, אבל באמת זה בגלל להתפלל על נס, אבל להתפלל על זה שיהיה לי  
השכל לשלוט על העצבים שלי ולטפל בילד חילוני או חצי חילוני, זה תפילה המתאימה 

  ביותר.

 כל א' יש לו חסרונות עמוקות, ומסתמא אנחנו לא מתייחס אליהם לתקנם, בגלל קושי        .4
הדבר, ובטענה שאני לא מלאך. בגלל זה הבן זוג רואה את זה, ואם הוא חכם מספיק, הוא 
מעלים עין ממה שלא נראה (כעת) שאפשר שהם יתקנו. אם הבן זוג מצליח שלא לתת  
לזה להפריע לשלום בית, זה א' מהיסודות הגדולות בשלום בית, שהבעל החסרון מרגיש 

ות דבר זה, עכ"ז הבן זוג אוהב אותי ומקבל אותי. בפנים, שעל אף שאני לא מצליח לעש
אם כן יוצא שהדבר הגדול בשלום בית, לא מקבלים על זה הודאה ותגובה חיובי, שהרי 

  מעלימים עין מזה.

בענין התוכחה כל א' מבין שאסור להוכיח בן אדם על ב' דרכים באותו ענין בבת      .5
יו, זה רק יפריע. עלה בדעתי שהתוכחה אחת, שהרי הלואי שיקבל א', ואם מכבידים על

הכי גדולה בעולם היא עצם זה שבן אדם יקיים את הדבר בשמחה. כל א' רוצה שילדיו, 
ותלמידיו יקומו לתפילה בזמן, ויתפלל בכוונה, וילמד בהתמדה, ואם הרב, או האב יעשה  

שהוא בגדר    יתכן את זה בעצמו, הרי אין לך תוכחה גדולה מזו, וכל מילה שאומרים על זה  
  כל המוסיף גורע. 

   

 


